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   Vážení a milí spoluobčané,
doba prázdnin a  dovolených je minulostí, věřím, že jste si 

prázdniny, jak rodiče, tak děti zaslouženě užili. Teď už ale nastal 
čas, vrátit se do školních lavic i předškolních zařízení. Ať už jste 
se děti do školy těšily nebo se Vám třeba moc nechtělo, všem Vám 
přeji úspěšný, bezproblémový školní rok a samé pěkné známky.

U školy ještě chvíli zůstanu, protože si nepamatuji rok, kdy by-
chom ještě začátkem prázdnin řešili problém s  umístěním dětí 
na druhém stupni v  Pozořicích. Tento obvyklý a  zažitý přesun 
žáků z pátých do šestých tříd pozořické školy byl letos dosti dra-
matický. Z důvodu nedostatečné kapacity školy došlo k losování 
žáků, budoucích šesťáků. Nakonec naštěstí k nejhoršímu nedo-
šlo, chybějících 5 míst pro děti z  okolních obcí vyřešila žádost 
školy o  navýšení kapacity školy. Abychom předešli této nepří-
jemné skutečnosti, probíhají a ještě budou probíhat jednání s ře-
diteli okolních škol, městysem a  ředitelem školy Pozořice. Byl 
nám představen projekt přístavby základní školy Pozořice včetně 

finančního rámce se spoluúčastí okolních obcí. Jednání nebudou 
jednoduchá, projekt přístavby je finančně náročný, rozhodující 
budou také dotační možnosti.

Oprava opěrných zdí potoka
Při procházce obcí v části „Druhá strana“ jste si jistě všimli pra-

cí kolem našeho vodního toku. Státní podnik Lesy ČR se po 10 le-
tech konečně „pustil“ prostřednictvím firmy NATRIX VZ, s. r. o. 
Hodonín do opravy kamenných zídek v horní části potoka. Velký 
projekt úpravy koryta vedení Lesů ČR opustilo a z úsporných dů-
vodů řeší opravy zídek jen lokálně (vypadávající kameny ze zdi). 
Ostatní části jsou vyspraveny a zaspárovány. Myslel jsem, že ales-
poň dojde k vybagrování celé délky potoka, nestalo se. Vybagro-
ván byl jen krátký úsek. Ostatní naplavené bahno údajně nevadí 
a potok splňuje nápor 50 leté vody. Ještě zkouším představitele 
investora přesvědčit o nutnosti odbahnění dalších částí potoka. 
V úspěch moc nedoufám, uvidíme...

SLOVO STAROSTYSLOVO STAROSTY
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USNESENÍ ZÁPISU Č. 5/2023
ZASTUPITELSTVA OBCE KOVALOVICE, ZE ZASEDÁNÍ KONANÉHO DNE 29. 6. 2023

Zastupitelstvo obce:
konstatuje, že z 9 členů je přítomno 9,  je tedy usnášeníschopné. 
Omluveni: 
Zvolilo: -  zapisovatele: Jitku Šmerdovou a ověřovatele zápisu: 
Ivana Sukovatého a Stanislava Pernicu – usnesení č. 1/5/23

Zastupitelstvo obce:
• schvaluje program zasedání - usnesení č. 2/5/23
• schvaluje účetní závěrku obce Kovalovice za rok 2022, a vyja-

dřuje souhlas s celoročním hospodařením obce  
 – usnesení č. 3/5/23

• schvaluje dle zák.č. 250/2000 Sb.§ 17 v platném znění závěrečný 
účet obce za rok 2022, a to bez výhrad – usnesení č. 4/5/23

• schvaluje dle zák.č. 2 účetní závěrku MŠ Kovalovice, příspěvkové 
organizace za rok 2022 a vyjadřuje souhlas s jejím celoročním 
hospodařením, a to bez výhrad  – usnesení č. 5/5/23

• schvaluje Dodatek č. 2 ke smlouvě o spolupráci a financování 

projektu stavby cyklostezek na Pozořicku, II. etapa  
 – usnesení č. 6/5/23

• schvaluje Smlouvu o poskytnutí neinvestiční dotace z rozpočtu 
JMK ve výši 26.000 Kč na vybavení knihovny Kovalovice  
 – usnesení č. 7/5/23

• bere na vědomí informace o schválení závěrečných účtů a účet-
ních závěrek za rok 2022 DSO Šlapanicko, Svazku pro vodovody 
a kanalizace Šlapanicko a Mikroregionu Roketnice

 – usnesení č. 8/5/23
• bere na vědomí rozpočtová opatření č. 3 dle přílohy  

 – usnesení č. 9/5/23
• schvaluje žádost o bezúplatný převod pozemku p. č. 558 k. ú. 

Kovalovice o výměře 2281 m2, druh pozemku – orná půda ve 
vlastnictví Státního pozemkového úřadu na obec Kovalovice 

  – usnesení č. 10/5/23                                                      

Ivan Sukovatý - místostarosta, Milan Blahák -starosta

ZASTUPITELSTVOZASTUPITELSTVO

Odpadové hospodářství
Zvažujeme s několika okolními obcemi, zda ještě doplnit z do-

tačního programu OPŽP do domácnosti kompostéry. Jednalo by 
se jen o majitele nových domů, popř. nově přistěhovalých. Větši-
na majitelů stávajících nemovitostí již má kompostérů několik, 
tady není možné pořízení dalších.

Pravděpodobně zavedeme oddělený sběr plastů a  pořízení 240 l 
nádob do domácností. Vycházíme z přání většiny korespondentů do-
tazníku zaslaného v rámci šetření a sběr dat – Programu rozvoje obce. 
Jednalo by se jen o nádoby na sběr plastů do domácnosti – využili 
bychom také dotační titul ministerstva Životního prostředí OPŽP.

Statistika biotopu
Letošní sezóna koupacího biotopu patřila k těm průměrným. 

Tropické dny střídaly dny deštivé. Koupaliště letos navštívilo 
14.510 návštěvníků, na vstupném se vybralo 886.300 Kč. Náklady 
na opravy, provoz a energie činily cca 120.000 Kč, mzdy brigádní-
ků cca – 165.000 Kč. Nejnavštěvovanější byly roky 2013 – 22 913 
návšť., 2018 – 21 944 návšť. Nejslabší byly sezóny 2021 – 12 133 
návšť., 2014 – 12 853 návšť.  

          Milan Blahák - starosta obce

▼Foto: Oprava opěrných zdí potoka
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MŠ KOVALOVICEMŠ KOVALOVICE
OKÉNKO DO MŠ KOVALOVICE 

Zahájili jsme nový školní rok. Dětské slzičky přicházejí někdy 
hned první dny, jindy až po „statečném úvodu“, ale zpravidla se 
objeví vždycky. I pro nás dospěláky bývají velké změny těžké, a to 
si pište, že nástup do školky je pořádný nový začátek, ke kterému 
dětský pláč přirozeně patří.
Pokračujeme v modelu trojtřídní mateřské školy, který se nám vel-
mi osvědčil. Nižší počty na třídách přináší dětem snad jen samé vý-
hody a také pedagogům to ve všech směrech prospívá. V učitelském 
sboru nastala změna ve třídě Berušek, kde pracuje speciální peda-
gog – logoped Marek Pukl s ředitelkou školy Bohdanou Vlčkovou 
a školní asistentkou Lenkou Titzovou. Ve třídě Ježečků se na děti 
vždy těší paní učitelka Hanka Vaculíková a  speciální pedagožka 
Hanka Pernikářová, kterým nově pomáhá asistentka pedagoga 
Pavla Maštalířová. V Žabičkách vás vždy s úsměvem přivítají paní 
učitelka Petra Stejskalová spolu se speciální pedagožkou Magdou 
Svačinovou a  asistentkou pedagoga Lenkou Buchtovou. V  každé 
třídě využíváme kvalifikaci speciálních pedagogů k zajištění přede-
psaných podpůrných opatření integrovaných dětí.
Nabídka kroužků je letos rozmanitá. Každý den v odpoledních 
hodinách je připravena jiná aktivita. Od  keramiky, přes Muzi-
kantíka a Hopsálka až po nového Sedmikráska, ve kterém bude 
děti provázet maňásek Sedmikrásek a učit je správnému chování 
v duchu křesťanských hodnot.
Sice je teprve září, děti už ale stihly uvařit výbornou a voňavou 
houbovou polévku s Krakonošem z pohádky.
Krásné počasí nás vybízí trávit co nejvíce času venku. Při pohledu 
na travnaté svahy na školní zahradě nelze odolat válení sudů. Trsy 
jitrocele kopinatého nás zase přiměly k výrobě jitrocelového sirupu. 
Krásně vybarvená jablíčka lákají děti k ochutnání, a tak si dopřávají 
tento sladký a šťavnatý zážitek skoro pokaždé, když vyběhnou ven. 
Úroda je bohatá, stromy nízké, česání ovoce zábavné, a tak prosíme 
sluníčko, aby si svoji sílu uchovalo co nejdéle a dopřálo nám tak 
příjemné a dlouhé pobyty venku.

Na vycházky do blízkých Šumic chodíme často a rádi. Tentokrát 
jsme byli pozváni do  knihovny na  výstavu nazvanou: „Pozor! 
V knihovně je kocour!“ Zhlédneme zde ilustrace z knihy spisova-
telky Kláry Smolíkové a ilustrátora Vojtěcha Šedy.
Udělat si zastaveníčko za šumickými kravičkami a telátky se vždycky 
vyplatí. Děti si potom lehce vzpomenou na názvy mláďat, když s nimi 
zažijí nějakou legraci.
Brzy také navštívíme dobrovolné hasiče v naší obci. Následující 
den provedeme ve školce cvičnou požární evakuaci. Tuto akci na-
hlásíme „profíkům“ z HZS, aby nedošlo k nedorozumění; s tímto 
účelem ji ohlašujeme i vám. Nenechte se zmýlit dětmi, pokud by 
vás chtěli „nachytat“, že ve školce hořelo. :)
Je toho ještě spousta, co nás tento školní rok čeká, a tak si přejme, 
aby dětem i nám sloužilo zdraví, a mohli jsme tak společně ujít 
kus cesty v důležitém předškolním období dětí.

Bohdana Vlčková

CO BYLO ANEB OHLÉDNUTÍ ZA LOŇSKÝM ROKEM 

KROUŽEK VČELAŘÍKŮ VE ŠKOLNÍM ROCE 2022/2023
Činnost kroužku včelaříků jsme zahájili 20. října 2022 z důvodu ne-
moci. Do konce roku 2022 jsme se sešli pětkrát, z původně nahláše-
ných desíti dětí zůstalo jen sedm – pět prvňáků a dva starší včelaříci 

z minulého školního roku. Dle počasí a témat výuky jsme využívali 
tři místa, stanoviště školních včelstev Pod lesem, stanoviště včelstev 
včelaře Josefa Brtníka a případně i učebnu místní školy. Děti se nejpr-
ve seznámily s biologií včely, nemocemi i škůdci včel a jejich léčením. 

KRÁTKÉKRÁTKÉ ZPRÁVY ZE ŠKOLY ZPRÁVY ZE ŠKOLY
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Řekli jsme si něco o historii a současnosti včelaření, získávání, zpraco-
vání a využití včelích produktů. Aby děti mohly sledovat práci včelaře, 
naučily se používat ochranný oděv a chovat se tak, aby předcházely 
útoku včel. V předvánočním období jsme si vyrobili svíčky z medo-
vých plástů a v teple vytopené dílně včelaře jsme ochutnali čaj s růz-
nými druhy medu a těšili se na vánoční svátky.
V práci jsme pokračovali od února 2023, kdy včelař prohlížel včel-
stva na stanovištích kontrolou podložek a dna úlu, znal již výsledky 
vzorků z  laboratoře a  připravoval se na  sezónu. Letošní extrémní 
počasí (lednové teploty kolem 10 °C) bylo příčinou negativního do-
padu na stav včelstva a šíření roztočů. Počasí podnítilo včely k aktiv-
nějšímu plodování a bylo by chybou podcenit léčení. Sledovali jsme 
s dětmi prolet včel a jejich potřebu vody po zimním období, sběr pylu 
z rozkvetlých sněženek, bledulí, krokusů a talovínů. V dílně včelaře 
se děti naučily pojmenovat jednotlivé části vyrobených úlů, mohly 
si vyzkoušet výrobu rámků a se svými výrobky se mohly pochlubit 
rodičům. Dalšími prohlídkami s výkladem včelaře sledovaly rozvoj 
včelstev, stáří matek a  jejich chov, učily se porozumět životu včel 
a účelu celoroční práce včelaře. Jejich zájem a pozornost se zúročila 
prvním medobraním 31. května 2023, kdy se seznámily s postupem 
práce získávání medu z včelích plástů, zkusily odvíčkovat rámky plné 
medu, vytáčely med ručním medometem. Srovnaly si pracnost vy-
táčení ručním medometem a automatickým přístrojem. Odměnou 
jim byla sklenice medu s ochutnávkou. V naučném oddělkovém úlu 
mohly děti pozorovat život včel.
Věříme, že jsme dětem alespoň nepatrně přiblížili význam včel a práci 
včelaře, naučili je trpělivosti a přístupu k přírodě! Celoroční cyklus 
prací se sice opakuje, ale každý rok je jiný a příroda nás neustále učí…

Jarmila a Josef Brtníkovi

MALÉ NAHLÉDNUTÍ DO ŽIVOTA VE ŠKOLNÍ DRUŽINĚ
Co všechno se dá v družince dělat a zažít? Krátký výčet uplynu-
lých činností vám nyní nabízíme.

ZÁLOŽKA DO KNIHY SPOJUJE ŠKOLY
Projekt, který se pro nás stal dobrou tradicí. Jeho cílem je na-
vázání kontaktů mezi českými a slovenskými školami a podpora 
kreativního dětského čtení prostřednictvím záložek do knih.

SVATOMARTINSKÉ STOPOVÁNÍ
Blížil se den svatého Martina. V  tomto období se pekly svato-
martinské rohlíčky a my jsme si je v naší kuchyňce také s radostí 
připravili. Poté jsme absolvovali „Svatomartinskou cestu“. Nález 
pokladu byl velkou odměnou.

NAVŠTÍVIL NÁS MIKULÁŠ
Po  roce přišel opět do  školní družiny svatý Mikuláš. Přinesl si 
svoji Knihu hříchů, neshledal však žádné provinění. Odměnil nás 
dobrotami ukrytými v košíčku. Čert, který ho provázel, zklamaně 
odešel s prázdným pytlem.

VÁNOČNÍ JARMARK
Na sokolovně ve Viničných Šumicích se naše děti účastnily jarmarku. 
Nabízely zde výrobky ZŠ, MŠ a ŠD. Líbily se ozdoby z papíru i kera-
miky, andílci, mýdla, lžičky, chutnaly perníčky a pečivo slané i sladké.

ČESKÉ VÁNOCE
Období adventu jsme ukončili besídkou. Sešli jsme se u vánoční-
ho stromečku a zpívali koledy. Všichni ovšem pokukovali, co to 
leží pod stromečkem. Rozbalování dárků a zkoumání nových her 
pak zaplnilo zbylý volný čas.
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MASOPUST
Každoročně pořádáme masopustní karneval s  průvodem roz-
jásaných masek po  škole. Zúčastnili se ho andělé, tanečnice, 
princezny a  mnoho dalších bytostí ze světa pohádek. Aby bylo 
masopustní období dokonalé, děti z  kroužku Šikovných rukou 
upekly voňavé koblížky. Jen se po nich zaprášilo!

VÍTÁNÍ JARA
Morana, Mařena, Smrtka a  mnoho dalších jmen má figurína 
často chápána jako zpodobnění zimy. Naše družinka tento zvyk 
pravidelně praktikuje utopením Morany a vnesením do obce oz-
dobené větve vrby barevnými pentlemi, tzv. lítečko.

ČARODĚJNICKÉ KLÁNÍ
Uvedenou aktivitu jsme zahájili „čarodějnickou pátračkou“, 
ve  které jsme hledali písmenka k  sestavení magické tajenky. 
Úspěšní byli všichni detektivové. Poté jsme vyhlásili čarodějnické 
hry s košťaty. Vše jsme si náramně užili.

PRVNÍ POMOC
Věnovali jsme se tématice zdraví, úrazu a první pomoci. Sezná-
mili se s  obsahem naší školní lékárničky a  provedli praktické 
ukázky ošetření jednoduchých poranění. Zkoušeli jsme jednodu-
ché techniky obvazování. Už umíme telefonovat na integrovaný 
záchranný systém a přivolat pomoc.

MOŽNÁ PŘIJDE I KOUZELNÍK…
Objevil se ve  dveřích s  velkými kufry, kloboukem a  kouzelnic-
kou hůlkou. Své umění představil proměnou papírové holubice 
v  opravdovou, plyšový králík se změnil v  živého, kouzlil s  kar-
tami, šátky, mincemi. Výkony kouzelníka menší děti sledovaly 
s otevřenou pusou, větší už věděly, že nejde o zázrak. Jen jim vr-
talo hlavou, jak se to dělá.

NÁVŠTĚVA KNIHOVNY
S dětmi ze školní družiny jsme navštívili Obecní knihovnu ve Vi-
ničných Šumicích. Usadili jsme se a zaposlouchali do připrave-
ného čtení. Starší děti se poté hravě vypořádaly s  luštitelským 
úkolem. Příjemná byla výstava fotografií Lucie Adámkové V rů-
žovém sadě.

NÁVŠTĚVA OÚ
Pravidelně se setkáváme se zaměstnanci Obecního úřadu Viničné 
Šumice. S neskrývanou radostí a úsměvem na tváři nás přivítal 
pan starosta Aleš Jílek. Po celou dobu návštěvy se nám věnoval 
a poctivě odpovídal na naše všetečné otázky.

DRUŽINOVÉ CELOROČNÍ KROUŽKY
Šikovné ruce – výtvarné a pracovní činnosti s různými materiály 
a postupy. Nechybí občasné vaření a pečení ve školní kuchyňce.
Relaxační kroužek – jóga pro děti. Děti se učí základní jógové cvi-
ky a později i celé sestavy, které jsou prospěšné pro jejich zdraví.
Flétna – touhou mnoha dětí je naučit se hrát na nějaký hudební 
nástroj. Proběhla výuka na zobcovou sopránovou flétnu pro za-
čátečníky.

A CO NÁS ČEKÁ V LETOŠNÍM ŠKOLNÍM ROCE?
Děti mohou opět navštěvovat výtvarný družinový kroužek, spor-
tovně–relaxační, flétničku. Proběhne listíhraní v přírodě, strašidelné 
odpoledne, mikulášské dílničky, vánoční zvoneček, tříkrálová stezka, 
recyklohraní, atletické zápolení nebo polytechnická výchova. A nyní 
už jen všem popřát úspěšný školní rok 2013/2014.

Vychovatelky ŠD

NOVÝ ŠKOLNÍ ROK ZAČAL…
… a u nás opět slavnostně. Prvňáčky jsme přivítali společně s milý-
mi hosty, kterými byli starosta obce Viničné Šumice pane Aleš Jílek, 
starosta obce Kovalovice pan Milan Blahák, paní Magda Svačino-
vá, zástupce rodičů ve školské radě, a paní Marie Klvačová, kro-
nikářka naší obce. Naše prvňáčky budou provázet na jejich školní 
cestě hned dvě paní učitelky, které budou pracovat v tandemu.
Milí prvňáčci, přejeme vám hodně pozitivních zážitků, dobré ka-
marády a chuť chodit do školy, učit se a objevovat.

CO NÁS ČEKÁ V NOVÉM ŠKOLNÍM ROCE
Mnohé aktivity, které ve škole s našimi dětmi během roku proží-
váme, přispívají k naplňování naší školní vize „Bezpečná škola“.
Čekají nás preventivní programy ve  spolupráci s  hasiči, policií 
ČR, zdravotníky.
Pokračujeme ve spolupráci s organizací Společně k bezpečí, letos 
realizujeme adaptační program pro žáky 4. ročníku a další pre-
ventivní aktivity.
Naše škola se zapojila do „Sítě škol pro výzkum a podporu nadá-
ní“ v projektu Invenio a stala se spolupracující školou s  týmem 
psychologů z Fakulty sociálních studií v Brně. Ve spolupráci bu-
deme pokračovat i v tomto školním roce.
Operační program Jan Amos Komenský, projekt pod MŠMT 
a  spolufinancovaný Evropskou unií, jsme v  naší škole zahájili 
1. září 2022 a v projektu „Šablony Viničné Šumice“ pokračujeme. 
Celková výše dotace je 1 148 146,00 Kč. Dosud jsme realizovali 
šablony Školní asistent a Vzdělávání pracovníků v ZŠ a MŠ.
Jednou za měsíc navštíví naše žáky a děti ve školní družině rodilý 
mluvčí ve škole, aby podpořil a rozvíjel jejich znalosti v anglic-
kém jazyce.
Naše školní poradenské pracoviště se rozrostlo o posilu - školní 
psycholožku. Doplnila tak tým, v němž pracuje výchovný porad-
ce, speciální pedagog a školní metodička prevence.
Pokračuje cílená podpora žákům formou pedagogické interven-
ce, kterou se snažíme o předcházení školní neúspěšnosti, přispívá 
k vyrovnání nerovností, nabízíme prostor na docvičování, opako-
vání a upevňování učiva.
I nadále jsme zapojeni v projektu Les ve škole. Některé třídy (loň-
ská 1. A, 3. A, 3. B a 4.) obdržely prestižní mezinárodní „Certifikát 
Lesní třídy“ a patronaci nad 10 m2 Nového pralesa na Ještědském 
hřebeni.
Každoročně se zapojujeme do Místního akčního plánu Šlapani-
ce. Zúčastníme se literárně výtvarné soutěže, klání v deskových 
hrách, čeká nás sdílení dobré praxe ve škole, školce i družině, pod-
pora odborných kapacit školy, supervize, účast na workshopech 
o  formativních procesech ve  škole, projekt Lokomoce, sdílená 
knihovna a další.
Své místo má také účast v projektu Sazka olympijský víceboj.
Těšíme se na  spolupráci s  obcí, rádi se s  dětmi účastníme kul-
turních akcí. Samozřejmostí je spolupráce s  místní knihovnou, 
sokolem, hasiči a dalšími.
Ráda bych touto cestou poděkovala zřizovateli školy, především 
panu starostovi za zajištění a financování rozsáhlé opravy zárubní 
a dveří v prostorách základní školy. Děkujeme také obecním za-
městnancům za pomoc při přípravách na nový školní rok.
Všem dětem, jejich rodičům i zaměstnancům školy přeji příjem-
ný nový školní rok, prožitý ve zdraví a s pocity radosti ze společné 
práce.

Olga Růžičková, ředitelka školy
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Malé ohlédnutí za minulým školním rokem. Červen byl plný vy-
stoupení našich žáků. 14. 6. a 15. 6. se uskutečnily dva tradiční 
společné koncerty ZUŠ Pozořice a  ZUŠ Ivanka pri Dunaji. Je-
den se konal v Sivicích a druhý u přátel na Slovensku. 24. 6. se 
v  Přibyslavi konalo slavnostní vyhlášení výsledků celostátního 
kola výtvarné soutěže Požární ochrana očima dětí. Lucie Tinková 
a Natálie Křetínská získaly každá ve své kategorii krásné 3. místo. 
Blahopřejeme! 27. 6. vystoupili žáci literárně -dramatické oboru 
v Kulturním domě v Sivicích s představením O drakovi na střeše. 
A konečně 29. 6. se tančilo na pódiu Dělnického domu v Pozo-
řicích, kde se představili všechny žákyně a žáci tanečního oboru. 
Svým absolventským vystoupením zakončily studium I. stup-
ně Anežka Gillová. Ema Boháčková a Marie Tinková. A potom 
se už všichni těšili na prázdniny. Odpočinutí a plní elánu jsme 
zahájili nový školní rok 2023/2024. A hned 1. 9. vystoupili naši 
žáci společně s  národopisným souborem Orlík při slavnostním 
otevření obchodu s hudebními nástroji v Pozořicích Na Městeč-
ku. Fotogalerii z všech akcí si můžete prohlédnout na stránkách 

zus -pozorice.cz. Už teď pro vás připravujeme nový program a tě-
šíme se na vaši návštěvu na podzimních koncertech.

Božena Škrobová

ZÁKLADNÍ UMĚLECKÉ ŠKOLA POZOŘICEZÁKLADNÍ UMĚLECKÉ ŠKOLA POZOŘICE

HASIČI KOVALOVICEHASIČI KOVALOVICE
SOUTĚŽNÍ TÝM MUŽŮ

Začátkem června jsme tradičně vypravili do Tvarožné. Tentokrát sou-
těž připadla na 4. června. Opět jsme startovali ve dvou kategoriích, 
simulace zásahu vozidel DA a cisteren. Kategorie DA se zúčastnilo 
5 týmů. Již několik let se snažíme navázat kvalitní časy kolem 1:35, 
které jsme byli schopni s naší Avií dosahovat. I přes veškerou snahu 
se nám to však nepodařilo ani letos. Čas 1:44 sice znamenal druhé 
místo, ale není to výkon, který odpovídá našim možnostem. Domácí 
tým nás porazil o necelé 2 sekundy, dosažený čas 1:42 by ovšem před 
pár lety nestačil ani na bednu. Kategorii DA tedy z vlastního pohledu 
hodnotím jako pěknou, co do získaného umístění, ale jako zklamání 
v souvislosti s výsledným časem.
O poznání lépe se nám dařilo v kategorii CAS, kde jsme v konku-
renci 7 dalších týmů potvrdili výsledky z předchozích let a s časem 
1:47 soutěž ovládli. Druhé místo obsadila domácí Tvarožná, které 
pokus dokončila v čase 1:59. Třetí místo obsadily Viničné Šumice 
s časem 2:04.
V  kategorii DA soutěžili: Lukáš Andrysík, Matěj Filip, Jaromír 
Šmerda, Pavel Valter, Oldřich Večeřa a Martin Žemla.
V  kategorii cisteren soutěžili: Jaromír Šmerda, Marek Šmerda, 
Pavel Valter a Martin Žemla.
17.  června jsme se zúčastnili soutěže v  Rašovicích. Jednalo se 
o netradiční požární útok, při kterém bylo nutné na trati překo-
nat několik překážek. Nejlépe se s těmito nástrahami vypořádal 
domácí tým, který soutěž vyhrál s  časem 2:15. Náš pokus byl 
o  7  sekund pomalejší, čas 2:22 tedy představoval druhé místo. 
Třetí Zbýšov pak dosáhl času 2:28. Na soutěži celkem startovalo 
5 týmů.
V našem týmu soutěžili: Vladimír Filip, Martin Jedlička, Marek Šmer-
da, Tomáš Šmerda, Pavel Valter, Oldřich Večeřa a Stanislav Žemla.
Hned druhý den jsme zavítali do Pozořic, kde probíhala soutěž hasič-
ských cisteren. Oproti loňsku, kdy se nám soutěž vůbec nepovedla, 
jsme měli co napravovat. V celkovém počtu 6 družstev jsme nakonec 
nepropadli, byť na vítězství čas 3:35 ve finále nestačil. Soutěž ovládl 
tým našich rivalů z Viničných Šumic, který trať zdolal za 3:31. Do 
dalšího ročníku máme tedy ještě co zlepšovat.

Za náš tým startovali: Jaromír Šmerda, Marek Šmerda, Pavel Valter 
a Martin Žemla.
Prozatím posledním představením našeho týmu byla námi ob-
líbená soutěž v Březníku. Ta proběhla 2. září a jednalo se o další 
z netradičních požárních útoků s několika překážkami. V tomto 
roce do Březníku dorazilo více týmů z okolí, což byl jeden z po-
zitivních prvků soutěže. Celkem se soutěžního klání zúčastnilo 6 
týmů. Soutěž probíhala dvoukolově, kdy se počítal lepší z těchto 
dvou výsledků. Nebýt tohoto pravidla, odjížděli bychom domů 
s posledním místem. První pokus se nám totiž vůbec nepodařil, 
nakonec jsme jej pro vyčerpání vody z kádě ani nedokončili. Ve 
druhém to už bylo o poznání lepší, kdy jsme s časem 58:37 do-
sáhli na celkové druhé místo. Je nutné podotknout, že od třetího 
místa nás dělilo pouhých 9 setin sekundy, v  tomto směru jsme 
měli notnou dávku štěstí. Celkovým vítězem se stal domácí tým 
s časem 54:62.
V  našem týmu soutěžili: Lukáš Andrysík, Matěj Filip, Marek 
Martauz, Marek Šmerda, Pavel Valter a Oldřich Večeřa.

Oldřich Večeřa, soutěžní tým SDH



7

KOVALOVICKÝ ZPRAVODAJ  2/2023

NĚKOLIK SLOV O ČINNOSTI TJ SOKOL KOVALOVICE
Během letní sezony se pravidelně scházeli hráči badmintonu, příz-

nivci posilování a začal se hrát stolní tenis, pro který byly zakoupeny 
2 nové stoly, čímž se výrazně usnadnila manipulace, takže jejich sesta-
vení a složení je teď otázkou minuty.

Potěšující je, že se neustále rozšiřují naše řady. Jednota má v sou-
časné době 84 členů, z nichž je více jak 90 % aktivních. S přibývajícím 
počtem členů se zvyšuje i počet zájemců o posilovnu. Dá se říct, že 
posilovna je oproti ostatním možnostem vyžití sportovního zařízení 
(tělocvična, sauna, kurt) v největší permanenci.

Z pravidelných akcí stojí za zmínku výprava do Krušných hor za-
čátkem června. Od roku 2009, kdy jsme s těmito akcemi začali, je to 
již 14 výprava po vlastech českých a slovenských. Této akci je věnován 
samostatný příspěvek.

Nejvýznamnější společnou podzimní akcí byl „Spojka fest“. Na té 
letošní akci se podílely všechny složky v naší obci (hasiči, rybáři, my-
slivci a sokoli), včetně obce samotné. Zásluhou krásného zářijového 
počasí a dobré organizace se zde sešlo přes stovku lidí a nespočet dětí, 
které si to rovněž užily. K dobré pohodě přispěla nejen skupina Expe-
riment, ale i občerstvení. Rybáři připravili opékané pstruhy, myslivci 
srnčí guláš a hasiči cigáru z udírny.

Všem organizátorům patří dík. Poděkování patří i  obyvatelům 
Spojky a  okolí za strpení trochu hlučnějšího sobotního večera. Po 
loňském a letošním úspěchu jsme se rozhodli zařadit „Spojka fest“ do 
pravidelných akcí.

 Zpracoval: Mgr. Miroslav Vlach

SOKOLSOKOL

▼ Nejvýznamnější společnou podzimní akcí byl „Spojka fest“. 
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KRUŠNÉ HORY 
Den našeho odjezdu jsem tentokrát zvo-

lili až na čtvrtek. Čas a místo, tj. v 6:00 hod. 
od Tvrze, jsme zachovali.

Naší první zastávkou byla vesnička Úži-
ce, která nás přilákala poněkud netradiční 
zajímavosti, sochou Krista, která byla do-
končena v roce 2022. Její autor malíř a so-
chař Martin Lepka se inspiroval slavnou 
sochou Krista Spasitele tyčící se na Rio de 
Janierem. Svou výškou 6,15 m i  podstav-
cem je největší sochou Krista v Česku, tak-
že bude zapsána do České Knihy rekordů.

Další zastávkou bylo královské město 
Litoměřice ležící na soutoku Labe a Ohře, 
jehož historická část stojí za prohlídku.

Návštěvu Terezína absolvovali pouze ně-
kteří, následující výpravy na  Milešovku se 
zúčastnili všichni. Tato hora, která je svou 
výškou 837 m nejvyšší horou Českého středohoří, má ještě několik 
dalších „nej“ - je největrnější horou s nejvíce bouřemi u nás, a proto 
bývá nazývána Hromovou horou, rozhled z ní je považován za jeden 
z nejkrásnějších v Česku. Své okolí převyšuje o úctyhodných 350 m, 
a tak nabízí ideální výhled. Na vrcholu se nachází rozhledna, která 
byla bohužel opět uzavřena.

Úvodní den jsme ukončili na  Prvním Dolském mlýně, kde 
jsme měli zajištěno ubytování.

Pátek jsme zahájili výpravou k Flájské přehradě, která se nachází 
u Českého Jiřetína. Je to jediná krytá pilířová hráz v Česku, jedna ze 
dvou v Evropě, a úplně jediná, která je přístupná veřejnosti. Vznikla 
přehrazením stejnojmenného potoka v 60. letech minulého století 
a jedná se o unikátní technické řešení. Návštěvu útrob přehrady jsme 
si nenechali ujít.

Po té jsme se přemístili do Českého Jiřetína, kde jsme navštívili 
dřevěný kostel Sv. Jana Křtitele. Ten se původně nacházel v zaniklé 
obci Fláje, která v letech 1951–1964 padla za oběť výstavbě přehrady. 
Dřevěný kostelík byl jako významná památka lidové architektury za-
chráněn. Byl rozebrán a přemístěn do nedalekého Českého Jiřetína. 
Původní základy jsou dodnes viditelné na břehu přehrady.

Závěr dne jsme zpestřili ve skiareálu Klíny na bobové dráze.
Sobotu jsme věnovali návštěvě města Mostu a okolí. Nejprve to 

byl zámek Jezeří, ze kterého je jedinečný výhled do krajiny, včetně 
velkolomu ČSA, který v 70. letech zcela změnil tvář krajiny. Svou 
historií patří nejzajímavějším objektům České republiky.

Další zastávka v  Podkrušnohorském muzeu, zřízeném v  bý-
valém dole Julius, všechny zúčastněné nadchla. Jedná se o velice 
zajímavou expozici těžby hnědého uhlí.

Dominantou Mostu je hrad Hněvín, který je považován za per-
lu města i  celého mostecka. Z  hradní věže je nádherný výhled 
na Most, takže je častým cílem návštěvníků. Nám bohužel štěstí 
nepřálo, protože prostory hradu byly rezervovány pro soukro-
mou akci. Přesto se části výpravy podařilo na hrad proniknout 
a vyhlídku z věže absolvovat.

Významnou památkou je kostel Nanebevzetí Panny Marie, je-
hož stěhování je dokonce zapsáno v Guinessově knize rekordů, 
jako nejtěžší předmět (12 tisíc tun) přepravovaný po  kolejích. 
V roce 1975 kostel urazil rychlostí 2,16 cm za minutu neuvěřitel-
ných 841 metrů.

Na  závěrečnou nedělní výpravu jsme se vydali pěšky přímo 
z místa ubytování, protože První Dolský mlýn je výchozí branou 
do Bezručova údolí, které je jedno z nejdelších (13 km), nejhlub-
ších a  nejkrásnějších údolí Krušných hor. Vzniklo působením 
řeky Chomutovky a opravdu stojí za návštěvu. Na závěr pobytu 
jsme ještě absolvovali vycházku k vodní nádrži Křímov a pak už 
jsme se ubírali k domovu.

Po cestě jsme ještě navštívili zámek ve Veltrusech, který znám 
nejen krásnými interiéry, ale i nádherným zámeckým parkem.

Zpracoval: Jaromír Gryc a Miroslav Vlach

Přehrada FlájePřehrada Fláje

SKAUTSKAUT
CO NOVÉHO NA SKAUTSKÉ STEZCE
Milí přátelé,
z okresního kola Svojsíkova závodu, které jsme uspořádali 28. 

a 29. dubna na biotopu v Kovalovicích, postoupily do následné-
ho krajského kola z našeho střediska družiny skautů z Tvarožné 
a Ochozi a dvě družiny skautek z pozořického dívčího oddílu.

Vyvrcholením každého skautského roku jsou skautské tábory. 
Letos pořádalo skautské středisko Pozořice sedm táborů, z toho 
dva na našem hlavním tábořišti v  údolí Rakovce u  Bukovinky, 
čtyři na našem druhém tábořišti na Horní Říčce a jeden na chatě 
Jelenici. O tom, který letos společně prožily v Rakoveckém údolí 
pozořický dívčí a chlapecký oddíl, se více dozvíte níže.

Naše klubovny opět po prázdninách ožily pravidelným ruchem 
účastníků schůzek. Dětí i  družin v  oddílech nám opět přibylo. 
Dětem i jejich vedoucím přeji úspěšný nový skautský rok.

RNDr. Aleš Mikula, zástupce vedoucího střediska

KRAJSKÉ KOLO SVOJSÍKOVA ZÁVODU
V pátek 2. června jsme vyrazily na krajské kolo Svojsíkova zá-

vodu. Do krajského kola jsme postoupily tak, že jsme se měsíc 
zpátky na okresním kole umístily třetí. Tentokrát byly závody 
těžší, ale přesto jsme si užily mnoho zábavy. Když jsme dorazily 
na místo, proběhla registrace. Následovalo stavění stanu a vaření 
na plynovém vařiči. Další den ráno jsme si uvařily snídani a po-
malu jsme se začaly chystat na závod. V závodě nás nejvíce bavila 
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disciplína lana. Nejméně nás naopak bavilo veslování na pramici. 
Večer nás za odměnu čekalo překvapení – ohnivá show. V neděli 
pak už bylo jenom vyhlášení a odjezd domů.

družina Fialových lenochodů

Závody se konaly 2.–4. 6. ve Strážnici. Z Pozořic do Hodonína 
jsme jely busem a dál do Strážnice vlakem. V sobotu jsme hned brzo 
ráno vyrážely do závodu. Stanoviště se nám poměrně dařila. Od-
poledne po závodě jsme měly volno. K večeru se hrála hra buldok 
a bylo ohnivé překvapení. V neděli byla zpětná vazba a vyhlášení. 
V dívčí kategorii jsme dosáhly sedmého nejlepšího výsledku.

družinka Vlaštovek

SKAUTSKÝ TÁBOR 2023
Tak jako každý rok nás i letos v červenci čekalo to, na co jsme se 

všichni těšili: skautský tábor. Na naši louku v Rakoveckém údolí 
nás tentokrát přijelo více než 60 táborníků, což je nejvíce za celou 
dobu, co sem náš dívčí a chlapecký oddíl jezdí.

Téma tábora „Cesta kolem světa za 80 dní“ nám umožnilo se-
známit se aspoň s částí zeměkoule. Každý den jsme poznávali kul-
turu jiné země. Kromě české vlajky na velkém stožáru jsme si na 
menším vyvěsili vlajku státu, ve kterém jsme se zrovna nacházeli. 
Na hospodářském stanu vždy visel obrázek hlavy státu a zajímavé 
informace o té které zemi. Když to šlo, snažili jsme se přizpůsobit 
i  jídelníček. Skvělí vedoucí v  kuchyni nám připravili například 
mexické tortilly nebo americké hamburgery.

Táborníci, stejně jako každý rok, bojovali ve skupinkách o vý-
hru v celotáborové hře. Jednotlivé etapy uváděli formou scének 
vedoucí oblečení v kostýmech typických pro danou zemi. Stejně 
jako ve filmu „Cesta kolem světa za 80 dní“ jsme cestovali z An-
glie do Francie, Česka, Turecka, Indie, Číny, Aljašky, Austrálie, 
Mexika, USA a přes Atlantik znovu do Anglie. Tábor zakončila 
pokladovka, kterou všichni statečně zvládli.

Letošní tábor byl opravdu pestrý a nabitý. Doufáme, že si ho 
všichni užili naplno, a těšíme se na další!

Andy Cenková, 1. dívčí oddíl Pozořice
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FARNÍ DEN – NEDĚLE 10. 9. 
Každoroční nedělní odpoledne na farním dvoře je příležitostí 

prožít společný čas v příjemné atmosféře, s milými lidmi, při dob-
rém jídle a pití. Letošní, v pořadí už devátý, farní den jsme zahájili 
v 15 hodin v kostele, o půl hodiny později už byl zaplněn celý farní 
dvůr a zahrada. Bohatý program a vyžití pro děti dalo prostor rodi-
čům a prarodičům, aby si třeba při burčáku nebo dobré kávě jakse-
patří popovídali. Během odpoledne proběhla beseda s pěstounskou 
rodinou o radostech i strastech pěstounské péče. Děti se pořádně 
vyřádily na skákacích hradech, vyzkoušely parkour, zajezdily si na 
konících a pochutnaly na zmrzlině. Slunečné počasí, které celý den 
doprovázelo, nám dopřálo pobýt až do večerních hodin. Děkujeme 
všem, kteří přispěli k  tomu, že mohl farní den opět proběhnout. 
V příštím roce se setkáme na jubilejním, desátém ročníku!

V pondělí 24. 7. přes obec Kovalovice prošli poutníci, kteří se 
vydali na pouť k Božímu milosrdenství z Hodonína do Slavkovic. 
Na chvilku se zastavili u naší kaple, kde pro ně bylo připraveno 
malé občerstvení a na další cestu jim otec Václav  požehnal.

CO NÁS ČEKÁ:
14. 10. Pouť do Sloupa
22. 10. Misijní koláč
2. 11. Mše svatá za zemřelé
3. 12. První neděle adventní – začíná doba adventní

DUCHOVNÍ OKÉNKODUCHOVNÍ OKÉNKO

DĚTSKÝ DEN - VAŠE DĚTI PŘEKONALY REKORDDĚTSKÝ DEN - VAŠE DĚTI PŘEKONALY REKORD
Účast nás mile překvapila, ale na druhou 

stranu jsme byli moc rádi, že jste měli ta-
kový zájem si zasportovat. Krása.

Došlo to dokonce tak daleko, že nám 
chyběla startovní čísla 🙂

Takže někteří museli startovat inkognito. 
Ale ani to nevadilo a na náladě nikomu ne-
ubralo. Moc děkujeme. Překonali jste dosa-
vadní rekord. Od rána jsme si drželi pěsti, 
ať nezačne pršet. Nakonec počasí vydrželo.

Soutěží se účastnilo celkem 61 dětí s pře-
vahou holek, kterých bylo 44 a kluků 17.

Farní denFarní den
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Vyhráli samozřejmě všichni, kteří se zú-
častnili a byli za to taky odměněni. Každý si 
odnesl balíček sladkostí, který připravila paní 
Věrka z kovalovické drogerie – děkujeme za 
podporu. Žízeň a  vyčerpání po sportování 
zahnaly děti limonádou a párkem v rohlíku 
od druhé paní Věrky z restaurace Na Tvrzi – 
taky samozřejmě moc děkujeme.

Velké díky patří všem, kteří nám po-
mohli s organizací. Zajistit podobnou akci 
je hodně náročné, proto tu všechny kdo 
pomáhali, vypisuji jmenovitě a  ještě jed-
nou moc děkuji.

Tereza Macková, Jana Štanglová, Katka 
Petrová, Jirka Petr, Věra Katolická, Luděk 
Chamrád, Jitka Stejskalová, Miluška Gillo-
vá, Radka Jedličková, Olin Kobliha, Ro-
man Čulík, Mirek Vlach.

A kdo stál na „bedně“ se dozvíte tady:

Předškoláci:
Holky: 1. Lucinka Čulíková, 2. Julinka Husovská, 3. Martinka Buchtová
Kluci: 1. Tomík Jílek, 2. Lukáš Zahradník, 3. Míša Buchta

Mladší žáci:
Holky: 1. Emílie Chamrádová, 2. Emily Štofová, 3. Dorotka Knoflíčková
Kluci: 1. Matěj Poláček, 2. Patrik Halouzka, 3. Jakub Honek

Starší žáci:
Holky: 1. Beátka Chamrádová, 2. Dara Plevová, 3. Adéla Titzová
Kluci: 1. Kryštof Knoflíček, 2. David Sehnal, 3. Adámek Dulik

Ještě starší žáci:
Holky:  1. Alběta Gillová, 2. Daniela Jílková, Anna Tomacschek,  

Karolínka Valehrachová, 3. Zoe Pipová
Kluci: 1. Ondra Duda, 2. Honza Luskač, 3. Toník Juráň

ROZHOVORROZHOVOR
Kolem nás žije spousta talentovaných lidí, kteří svou šikovností 
a umem obohacují život a dění v naší obci. Jedním z nich je pan Petr 
Kroča, který se do naší obce přistěhoval před pár lety a svou profesí 
„zvukaře“ zkvalitnil poslech obecních společenských aktivit jako na-
příklad vánoční zpívání u kapličky, hodovou mši svatou a další. Při 
jedné z těchto akcí jsme mu položili pár otázek.

Jak ses ke zvučení jako povolání dostal?
Život je jen náhoda, já jsem se narodil v neděli a nedělňátka prý mí-
vají štěstí. V  roce 1965 po maturitě na SVVŠ v Uherském Hradišti 
jsem odešel do Brna na VUT. Po dva roky trvajícím neúspěšném po-
kusu vystudovat elektrofakultu, jsem získal šťastnou náhodou místo 
skladníka-údržbáře zvukové techniky v brněnském studiu ČST jako 
záskok na 3 měsíce. Dne 1. dubna 1968 jsem začal pracovat v pod-
zemí Typosu, opravoval a čistil, co bylo potřeba, a když mi skončila 
smlouva, zajímal jsem se o další práci ve zvukovém oddělení. To už 
jsem se stal mikrofonistou a pomalu pronikal do zvukových tajů. V té 
době začal vznikat druhý program a televize ve spolupráci s FAMU 
a ČVUT zřídila mimořádné tříleté studium zvuku, kam jsem se při-
hlásil. Štěstí opět stálo při mně a tak jsem 3 roky dojížděl do Prahy, 
učit se nejrůznější obory kolem filmu a televize. Stal se ze mě mistr 
zvuku a hned jsem zjistil, že školou to není. Aby člověk něco uměl, 
musí se dokázat poučit z chyb, kterých se v každodenní praxi dopustí. 
To jsou zkušenosti těžko sdělitelné, které žádná škola nenaučí.

Kde jsi všude pracoval?
„Nevýhodou“ této práce je nejasně definovaná pracovní doba a mís-
to, výhodou je, že se člověk dostane do mnoha zajímavých míst. Na-
mátkou nejhlouběji jsem byl v bývalém uranovém dole v Jáchymově 

(asi 800 m) nebo naopak, pominu -li hory, třeba na chladicí věži 
v Dukovanech. To bylo při stavbě a než tam zavezli palivo, byli jsme 
i dole u reaktoru. Drahně času jsme prožili v Safari ve Dvoře Králo-
vé s jejím zakladatelem a ředitelem Ing. Vágnerem. Několik let jsme 
jezdili do Náprstkova muzea v Praze. Ve zdejší knihovně se točilo po-
vídání vědců, umělců a zajímavých lidí o jejich práci a zážitcích ze-
jména na zahraničních cestách. Taky na operačním sále, v porodnici, 
na soudním lékařství, v  různých ústavech pro mentálně postižené, 
v prvním hospici u nás v Červeném Kostelci krátce po jeho vzniku.
Občas na mně připadl nějaký sportovní přenos - fotbal, hokej, bas-
ket, volejbal, motokros, autokros pod Hády. Po revoluci se otevřela 
nová kapitola, a to co bylo dříve zakazováno a eliminováno z obec-
ného povědomí se mohlo svobodně vysílat. Soudruh důsledně vy-
žadoval, aby se v obraze neukazoval kostel, kříž a ostatní křesťanské 
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symboly. Vznikla redakce náboženského vysílání, natáčely se doku-
menty o dění v církvích a vysílaly se přenosy bohoslužeb z nejrůzněj-
ších chrámů i kostelíků.

Jaké akce jsi během svých pracovních let zvučil?
Bylo toho hodně. Několik let jsme natáčeli pořad HIP HAP HOP, na 
který si vzpomenou mnozí dnešní dospělí. Od začátku až do odcho-
du do důchodu jsem se podílel na AZ kvízu, ani nevím, kolik to bylo 
dílů. Několik detektivek a taky pohádek, z nichž některé se vysílají 
dodnes (Sedmero krkavců). Nakonec nemohu nevzpomenout pře-
nosy bohoslužeb různých církví – bylo jich 87, včetně tří papežských. 
I to považuji za štěstí.

Která akce byla pro tebe nejzajímavější?
Každé živé vysílání je jako když někdo skáče z mostu na gumě kvůli 
adrenalinu. Je to prostě takový stres, který tě donutí k soustředění a když 
to skončí, je to nádherné uvolnění. Z tohoto hlediska to jsou ty tři přeno-
sy s papeži – s Janem Pavlem II z Velehradu 1990 a Olomouce-Neředína 
1995. Poslední s Benediktem XVI na letišti v Tuřanech byl asi nejslo-
žitější, ale podařilo se to ke všeobecné spokojenosti. Ale i každodenní 
zpravodajské vysílání je krásný adrenalin.
 
Co tě na této práci nejvíce bavilo?
Když jsem měl pocit, že se to bude někomu líbit, přinese mu to radost 
nebo poučení, zkrátka, že to není zbytečné.

 Na čem dobrý zvuk závisí?
Zvuk je fyzikální jev. Sám o sobě není ani dobrý ani špatný. Až jeho 
působení na lidské ucho a mozek může působit libě nebo destruktiv-
ně. Když jsem začínal, bylo nutné mít nahrávku co nejdokonalejší, 
protože možností dodatečného zpracování bylo málo a  co bylo na 
začátku špatné se nedalo použít. Dneska je všechno digitalizované 
a  počítačové zpracování umožňuje téměř zázraky. Bohužel na to 
všichni spoléhají, i když výsledek není zaručen. A dobrý zvuk je sub-
jektivní pocit. Všem se nedá vyhovět, optimální je spokojená většina.

Nějaký veselý příběh ze zvučení? :-)
Kdysi jsme natáčeli ve Strání místní dechovku a byl s námi hudební re-
žisér, člověk s absolutním sluchem, hudební skladatel a varhaník. Kapela 
spustila a po pár taktech to kolega zastavil a obrátil se na tubistu: „Pane 
kolego, v tom pátém taktu je F a vy tam hrajete Fis, dejte na to, prosím 
pozor“. Muzikanti spustili znova a opět STOP. „V té tubě v pátém taktu 
má být F ne Fis. Prosím znovu“. V ten okamžik se tubista naklonil k sou-
sedovi a říká: „Co on po mně chce? Já už to tak hraju dvacet roků a nikdy 
to nikomu nevadilo“. Zachránily to straňanské děvčice, které zrovna při-
šly se štamprlků výborné straňanské slivovice a podařilo se jim poněkud 
oslabit absolutní sluch pana kolegy, který byl zvyklý hlídat filharmoniky 
a jiné profíky. Výsledek byl i tak adekvátní situaci.

Děkujeme za rozhovor :-)
Připravili: Jitka a Petr Šmerdovi

RECENZE VÝSTAVYRECENZE VÝSTAVY

KNÍŽATA Z LICHTENŠTEJNA. PÁNI ZEMĚ OPAVSKÉ A KRNOVSKÉ
Mezi aristokratickými rody zemí Koruny české nejvíce rozporů 
vzbuzují Lichtenštejnové. Diskuse o konání královského místodrži-
tele Karla  I. z Lichtenštejna v  raně pobělohorské době i konfiskaci 
lichtenštejnského majetku dle tzv. Benešových dekretů v roce 1945 
a lichtenštejnskou stranou vyvolaných soudních sporech (pro Lich-
tenštejny neúspěšných) mnohdy provázejí „vášně“, avšak v „půtkách“ 
zaniká nestranné posouzení dějinné úlohy Lichtenštejnů, neboť 
je dokazatelné, že jejich panství Lednice a  Valtice (ve  vlastnictví 
od středověku) byla do roku 1920 územím Dolních Rakous. Dále je 
zřejmé, že první nositel knížecího titulu v zemích Koruny české Ka-
rel I. z Lichtenštejna konvertoval ke katolictví v době předbělohor-
ské a část svého majetku nabyl sňatkem s Annou Marií Šemberovou 
z Boskovic. Rok 2023 je výročím získání Opavského (1613) a Krnov-
ského (1623) knížectví Karlem I. z Lichtenštejna a ve Slezském zem-
ském muzeu v Opavě se koná výstava Knížata z Lichtenštejna. Páni 
země Opavské a Krnovské.
Obsáhlá expozice vyplňuje prostory v  přízemí muzejní budovy. 
Uspořádána je chronologicky a  zároveň tematicky  – to umožnuje 
společenskou roli i mecenát Lichtenštejnů posoudit v plném rozsa-
hu. Instalace obsahuje obrazy, sochy, listiny, kresby, grafiky, heraldic-
ké památky, knihy, zbraně, textilie, mince či předměty denní potřeby. 
Příběh lichtenštejnského vlastnictví Opavska a Krnovska (nepřímo 
i dalších regionů Moravy a Čech) je „vyprávěn“ počínaje Karlem I. 
z  Lichtenštejna, jeho potomky a  předměty s  nimi souvisejícími  – 
právní rámec zastupují např. listiny o udělení Opavského a Krnov-
ského knížectví v léno či písemnosti spojené s výkonem moci Janem 
Adamem Ondřejem z Lichtenštejna ve vztahu ke stavům obou kní-
žectví a jejich úředním strukturám reprezentovaných ukázkami he-
raldické výzdoby erbovní galerie bývalé stavovské sněmovny 
v  opavském minoritském klášteře. Obrazové portréty a  fotografie 

přinášejí vizuální podobu 
rodových příslušníků  – 
od Karla I. z Lichtenštejna 
až po Jana II. z Lichtenštej-
na, mecenáše a  donátora 
Slezského zemského muzea 
v Opavě i jiných kulturních 
institucí. Válečné časy, kdy 
žil Karel  I. z  Lichtenštejna, 
jsou připomenuty unikátně 
dochovanými bojovými 
prapory, např. Adama Vác-
lava Těšínského. Obsáhle je 
pojednáno o církevním me-
cenátu Lichtenštejnů (pout-
ní kostel Panny Marie 
Sedmibolestné a  Povýšení 
svatého Kříže na  Cvilíně - 
jeho historii, výzdobě i ná-
sledné tradici poutí je 
věnován samostatný pro-
stor výstavy) a doméně lich-
tenštejnského podnikání - lesnictví (vznik lovecko -lesnického muzea 
na zámku v Úsově) i s ním související myslivosti. V expozici je také vysta-
ven soubor cenných lichtenštejnských ražeb, ale více měla být vysvětlena 
účast Karla I. z Lichtenštejna na řízeném ekonomickém úpadku země, 
kdy byl, jako člen pobělohorského mincovního konsorcia, odpovědný 
za znehodnocování peněz, na kterém se obohatil. V dějinných souvislos-
tech je ovšem objektivně posouzena pozitivní úloha následujících gene-
rací příslušníků rodu v  péči o  majetek i  rozvoj Opavska a  Krnovska 
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(nepřímo i dalších regionů Moravy a Čech), např. filantropická činnost 
hraběnky Marie Eleonory Harrachové roz. z  Lichtenštejna, majitelky 
panství a zámku v Kuníně, kde se v zámecké škole vzdělával i budoucí 
historik František Palacký.
Výstava je doplněna (mimo expozici) informacemi o dějinách Slezské-
ho zemského muzea v Opavě, neboť bylo postaveno na místě v 19. století 
zbořeného opavského zámku Lichtenštejnů a na pozemku věnovaném 
jeho významným donátorem knížetem Janem  II. z  Lichtenštejna. 
Od smrti knížete Jana II. z Lichtenštejna v roce 1929 se odehrálo mnoho 
událostí, které ovlivnily přítomnost a vazby Lichtenštejnů k zemi, kde 
dříve vlastnili majetek. Současný panující kníže Hans Adam II. z Lich-
tenštejna se jako zapůjčitel čtyřiceti exponátů i finančním příspěvkem 

podílel na uspořádání výstavy Knížata z Lichtenštejna. Páni země opav-
ské a krnovské a tím navázal na svého předchůdce Jana II. Výstava je 
koncipována na odborné úrovni, která odpovídá jejímu mimořádnému 
významu a potvrzuje skutečnost, že Lichtenštejnové byli ve stavovské 
i občanské společnosti obyvateli zemí Koruny české a posléze Českoslo-
venska pouze v sepětí zemském, nikoliv národnostním.
Výstava Knížata z Lichtenštejna. Páni země Opavské a Krnovské – autor: 
Ondřej Haničák, koordinace: Denisa Hradilová, odborná spolupráce: 
Irena Korbelářová, Johann Kräftner, Karel Müller, Arthur Stögmann, 
Michael Schweller  – Slezské zemské muzeum v  Opavě ve  dnech 
24. 5. 2023 – 28. 1. 2024

Autor textu: Stanislav Vaněk

Jen ty NEJ profesionální služby pro VÁS
REALITNÍ – PRÁVNÍ - HYPOTEČNÍ

Situace na realitním trhu se stále vyvíjí. Zavolejte mi, ráda Vám PORADÍM.

Prohlédněte si žhavé novinky na webu:
BYTY - DOMY - POZEMKY: 

Mokrá- Horákov, Pozořice, Tvarožná, Velatice
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NAŠI JUBILANTI

ČERVENEC, SRPEN, ZÁŘÍ, ŘÍJEN

SPOLEČENSKÁ KRONIKASPOLEČENSKÁ KRONIKA

NOVÁ ZELENÁ ÚSPORÁM LIGHTNOVÁ ZELENÁ ÚSPORÁM LIGHT

Blahopřejeme všem našim jubilantům a přejeme jim pevné zdraví a dobrou pohodu do dalších let.

Pospíšil Petr  60
Jedlička Jiří  60
Valehrachová Marie  70
Zetková Dana  70
Kalábek Zdeněk 70

Havlíčková Vlastimila  90
Šumbera Václav  92
Homolová Zdenka  93
Bartáková Zdeňka  93

Vážení občané,
již to bude třičtvrtě roku, co se věnujeme podávání žádostí v rámci dotačního titulu Nová zelená úsporám Light, 

který je zacílen na nízkopříjmové domácnosti: seniory, osoby pobírající invalidní důchod III. stupně nebo domácnosti 
s příspěvkem na bydlení. V rámci jednotlivých nemovitostí je možné řešit opatření na zateplení a nově na fototermický 
či fotovoltaický systém ohřevu vody. Máme za sebou přes 300 podaných žádostí a již dokonce přes 80 úspěšně zreali-
zovaných a ukončených projektů.

Ale vyskytl se nám tady takový nešvar. Tak, jako s každým dotačním titulem, se vždy objeví někdo, kdo chce profitovat na důvěři-
vosti žadatelů ohledem kvalitně/nekvalitně odvedené práce, popř. někdy i podvodných jednání, tak i u tohoto titulu to není bohužel 
výjimkou. Za poslední dobu se s  tímto jednáním, které může být do budoucna pro žadatele velkým problémem, setkáváme 
pomalu každý den (především se to týká systémů na ohřev vody). Státní fond životního prostředí (SFŽP) již vydal varování před 
společnostmi např. Alpha Solar systems, s. r. o. a Národní dotační centrum, s. r. o.

Dovolujeme si tak na Vás a vaše blízké apelovat, pokud Vás přímo osloví firma a bude nabízet, že Vám vše vyřeší od A do Z i s případnou 
instalací fotovoltaiky či fototermiky, klidně si od nich nechejte zaslat nabídku, popř. návrh smlouvy, ale rozhodně jim hned nic nepodepisujte.

1.  Napřed si prověřte, zda tato firma má potřebná oprávnění k takové instalaci, popř. k podepsání odborných posudků, které jsou 
povinnou přílohou žádosti o dotaci – lze se obrátit ohledně prověření přímo na nás a probrat tuto nabídku s námi, vše je pro 
Vás zdarma, anebo prověřit danou firmu na stránce https://refsite.info/.

2. Zaměřte se také na to, zda se nejedná pouze o smlouvu na zprostředkování takové služby.
3.  Promyslete, zda kromě ohřevu vody (systému FVE nebo FTE) nechcete řešit např. výměnu oken, vchodových dveří či další 

opatření zateplení (fasádu, stropy, střechu či podlahy) – žádost v rámci Nové zelené úsporám Light lze totiž na danou nemovi-
tost podat pouze jednou, tzn. již v ní musí být obsaženo všechno, o čem uvažujete. Některé firmy na FVE totiž tyto informace 
o dalších možnostech vůbec nesdělují a tím ochuzují klienty o čerpání dalších dotačních prostředků.

Pokud budete chtít ohledem dotace Nová zelená úsporám Light poradit, pomoct s podáním, neváhejte se na nás obrátit, vše související 
s vyřízením dotace je pro Vás zdarma.

Jak pracujeme?
-  Na základě telefonické domluvy si s potenciálním žadatelem domluvíme 1. schůzku v dané nemovitosti, kde probereme, jaké 

jsou podmínky a pravidla dotace a pořídíme fotodokumentaci stávajícího stavu (např. nafotíme původní okna, dveře, které si 
přeje žadatel prostřednictvím dotace vyměnit za nová)

-  S žadatelem se poté domluvíme na termínu schůzky u nás v kanceláři na OÚ v Hruškách u Slavkova, kde s žadatelem žádost 
podáme do systému SFŽP

-  Samotné schválení podané žádosti ze strany SFŽP trvá do 2 měsíců, peníze přijdou na účet žadatele do 14 dnů od schválení 
podané žádosti.

Kontakty na pracovníky MAS Slavkovské bojiště, z.s., kteří Vám rádi pomohou a poradí ohledně Nové zelené úsporám Light:

Petr M. Vaněček, tel. 777 864 704, vanecek@slavkovskebojiste.cz
Dana Adamcová, tel. 732 512 635, adamcova@slavkovskebojiste.cz 
Kateřina Zacpalová, tel. 605 373 684, zacpalova@slavkovskebojiste.cz 


